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inek, végzett ségének, gyakorlatá-
nak megfelelő másik betöltetlen 
munkakör, vagy ezt elutasítja. 
Ezen kívül persze felmondhatnak 
neki azonnali hatállyal is, ha lé-
nyeges kötelezett ségeit szándéko-
san vagy súlyos gondatlansággal 
jelentős mértékben megszegte, 
vagy olyan magatartást tanúsított , 
amely a munkaviszony fenntartá-
sát lehetetlenné teszi.

Rugalmas lehetőségek

A munkáltató a munkaválla-
ló ajánlatára a gyermek három-
éves koráig – három vagy több 
gyermeket nevelő munkavállaló 
esetén a gyermek ötéves koráig 
– köteles a munkaszerződést az 
általános teljes napi munkaidő 
felének megfelelő tartamú rész-
munkaidőre módosítani. Ha a 
munkavállaló tehát gyermeke hároméves kora előtt  visszatér 
a munkahelyére, a munkavállaló kérelmére kötelező módo-
sítani a munkaszerződést abban az esetben, ha a napi mun-
kaidő felének megfelelő tartamú részmunkaidőre szeretne 
átt érni gyermeke hároméves koráig. Ezt a kérést a munkál-
tató nem utasíthatja el, feltéve, hogy a munkavállaló gyer-
meke még nincs hároméves, a részmunkaidős foglalkoztatás 
a gyermek hároméves koráig fog tartani, és a munkaidő az 
eredeti mérték felére csökken. Ha a munkavállaló kérelme 
bármely elemében eltér a fentiektől (például az eredeti 8 órás 
munkaidőt nem 4, hanem napi 6 órára szeretné csökkente-
ni), az már a munkáltató beleegyezését is megkívánja. A há-
rom vagy több gyermeket nevelők szülők esetében a kötelező 
részmunkaidős foglalkoztatás lehetősége a gyermek ötéves 
koráig áll fenn.

Az igazán mamabarát munkahelyek megteremtik az új-
donsült anyukák számára a fokozatos visszatérés lehetőségét, 
például részmunkaidős pozíciók felajánlásával, vagy lehetővé 
teszik az ott honi munkavégzést, esetleg a körülményekhez 
rugalmasan alkalmazkodó munkaidőt. Ugyanakkor minden 
munkáltatónak fel kell mentetnie a szoptatós kismamát gyer-
meke hat hónapos koráig naponta kétszer egy órára (ikrek 
esetén kétszer 2 órára), a kilencedik hónap végéig naponta 1 
(ikreknél 2) órára a munkavégzés alól. A legeslegjobb munka-
helyek még ezen is túlmennek a kismamáknak nyújtott  lehe-
tőségekben: akár saját bölcsődét is üzemeltethetnek, így a ma-
mák és gyermekeik tényleg csak a feltétlenül szükséges ideig 
szakadnak el egymástól.

A jó munkahelyek egyik ismérve te-
hát, hogy támogatják a gyermekvállalást, 
és megteremtik azokat a feltételeket, ame-
lyek teljesíthetőek a munka világába visz-
szatérő anyukák számára is. Mivel azon-
ban a kismamákat nem védik korlátlanul a 
szabályok, fontos, hogy a gyermekvállalás 
előtt  megszerezzék, és a távollétük alatt  
is fenntartsák munkáltatójuk elismerését, 
hogy a gyermek vállalását követően is 
visszavárják őket munkahelyükre.

A cikk a TÁMOP-2.4.8-12/1-2012-0001 azo-
nosító számú „A munkahelyi egészség és biz-
tonság fejlesztése, a munkaügyi ellen�ærzés 
fejlesztése” cím�ÿ kiemelt projekt keretében, az 
Európai Unió Szociális Alapjának támogatásá-
val készült.
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Írta: Kiss Kornélia

A Századvég elemzése szerint a 3,5 szá-
zalékra gyorsuló éves növekedési ütem 
továbbra is az Európai Unió élmezőnyé-
be helyezi hazánkat. Az első háromha-
vi növekedést két év után ismételten a 
külkereskedelmi forgalom élénkülése 
vezérelte, ami önmagában 3 százalék-
pontt al járult hozzá a GDP-bővüléshez. 
A belföldi felhasználás csupán 0,6 szá-
zalékpontot magyaráz a teljes gazdasági 
növekedésből. Ilyen nagy különbségre 
a gazdaság belső és külső teljesítménye 
között  a legutóbbi recesszió idején volt 
példa – teszik hozzá a kutatók, akik sze-
rint a mérsékelt belföldi teljesítmény fő 
oka a beruházás és a közösségi fogyasz-
tás visszaesése.

A Századvég prognózisa szerint a 
magyar gazdaság 2015-ben is megköze-
lítheti a tavalyi kiemelkedő gazdasági 
teljesítményét, amit jövőre egy mérsé-
keltebb év követhet. A belső és külső 
tényezők a teljes előrejelzési horizonton 
pozitívan járulnak hozzá a GDP-növe-
kedéshez, melyet a fogyasztás és a nett ó 
export közel azonos arányban vezérel-
het. A kivitel növekedése 2015-2016-ban 
felülmúlja az importét, köszönhetően 
a legfőbb exportpartnereink élénkülő 
keresletének. A fogyasztás dinamikus 
növekedését a rendelkezésre álló jöve-
delem emelkedése biztosítja, melyet pi-
aci és gazdaságpolitikai intézkedések 
egyaránt segítenek. Utóbbiak közé tar-

tozik a különböző életpálya modellek 
folytatása és bevezetése, a Start mun-
kaprogram bővítése, a családi adóked-
vezmény fokozatos emelése, a személyi 
jövedelemadó kulcsának csökkentése, 
továbbá a banki elszámolás és forinto-
sítás. Mindezek mellett  idén az alacsony 
infl ációs környezet, jövőre a negatív re-
álkamat emeli a háztartások fogyasztási 
hajlandóságát, melyet a munkaerő-piaci 
folyamatok javulása is hajt. A foglalkoz-
tatott ság tartós emelkedése miatt  a mun-
kanélküliségi ráta 2016 végére 6 száza-
lék alá csökken az előrejelzés szerint. A 
GDP-növekedés 2015-ben elérheti a 3,4 
százalékot, míg jövőre a 2,7 százalékot – 
véli a Századvég.

A globális és a hazai nyomott  inf-
lációs környezet, az alacsony várako-
zások, a gazdaság ciklikus pozíciója és 
hazánk kedvező pénzpiaci megítélése a 
monetáris lazítás irányába mutatnak. Az 
MNB infl ációs célkövetési rendszerének 
rugalmasabbá tétele szintén ezt erősí-
ti. A gazdasági növekedés pályája nem 
veszélyezteti Magyarország külső fi nan-
szírozási képességét, és bár a GDP-ará-
nyos mutató 2015-ben tetőzhet, továbbra 
is magas szinten marad. A Századvég 
által számszerűsített  idei évi költségve-
tési kockázatok mérlege enyhén pozitív, 
vagyis a költségvetési törvényben elő-
irányzott  2,4 százalékos GDP-arányos 
defi citcél biztonsággal teljesíthető.

A 2015. évre is a tavalyihoz ha-
sonló mértékű, dinamikus gaz-
dasági növekedést vetít előre a 
kormányhoz közelálló Század-
vég Gazdaságkutató Zrt. „Mak-
rogazdasági monitor és konjunk-
túraelemzés” kiadványában.

KINCSTÁRI OPTIMISTA A SZÁZADVÉG
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„A magyar gazdaság idén is a 
tavalyihoz hasonló, erős évet zárhat”

Fotó: Ujvári Sándor
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„Kína gazdasága még mindig az átala-
kulás korát éli, csökkenő gazdasági tel-
jesítményüket a kereslet és a fogyasztás 
ösztönzésével javítanák. Ehhez egyre 
fontosabbá válik az ország számára a 
tengerentúli technológia, marketing és 
menedzsment know-how megszerzése” 
– mondta a China Brand Trade Center-
ben (CBTC) tartott  üzleti reggelin Vizi 
Balázs, a Tradeland Kft  ügyvezető igaz-
gatója és a pekingi EU-Kína kereske-
delmi kamara felügyelőbizott ságának 
magyar országképviselője.

Az előadás során szó volt a 2013-
ban a kínai állam által bejelentett  „One 
Belt, One Road” stratégiáról, vagyis az 
új kínai Selyemút kiépítéséről, melynek 
célja, hogy a régi kereskedelmi utakat 
újra összekösse az eurázsiai kontinen-

sen kínai központt al, ezzel elősegítve 
az infrastruktúra fejlődését és a ke-
reskedést, a technológia exportálását. 
Ez a kezdeményezés stratégiailag az 
utóbbi évek egyik legfontosabb lépése, 
amellyel Kína komoly erőfeszítést tett  
azért, hogy stabilizálja növekedését a 
gazdasági átalakulással és a bizonyta-
lan nemzetközi környezett el szemben. 
Magyarország stratégiai jelentőségét 
mutatja, hogy idén júniusban első euró-
pai országként csatlakozott  a Selyemút 
projekthez. 

„Kína második legfontosabb keres-
kedelmi partnere az EU annak ellenére, 
hogy Kína úgy tekint a térségre, mint 
gazdaságilag stagnáló régióra, ahol hi-
ányzik az egység és a stabilitás. Az EU 
pedig leginkább a kínai átláthatóságot 

Elöregedő társadalom és 
gazdasági átalakulás

KIAKNÁZATLAN ÜZLETI LEHETŐSÉGEK A KÍNAI PIACON

Kína erős helyi piacvédelme, a 
helyi munkaerő drágulása és 
az átláthatóság hiánya tovább-
ra is akadályokat állít a Kíná-
val üzletelni vágyó európai 
vállalkozások útjába. Egyelőre 
azonban az európai vállalatok 
számára még mindig megéri a 
kínai beszerzés, valamint saját 
kínálatt al piacra lépni Kíná-
ban főként az egészségügyi és 
gyógyszeripari, szolgáltatási, 
technológia transzfer, vala-
mint a környezetvédelmi és 
élelmiszeripari szektorokban.

Írta: Chiang Kuo
Fotók: PR Agent
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és a szellemi tulajdon védelmét nehez-
ményezi kínai fél részéről” – mondta 
Vizi Balázs, aki értékelésében kifejtett e, 
hogy bár 2014-ben az EU-Kína keres-
kedelemi mérleg 302 579 millió eurós 
importjával és 164 730 millió eurós ex-
portjával messze van az egyensúlytól, 
az arányok javulása érzékelhető. Az 
európai vállalkozások számára növek-
vő lehetőséget jelent a kínai társada-
lom általános elöregedése, valamint 
bizonyos társadalmi csoportok anyagi 
helyzetének javulása. Ennek követ-
keztében európai minőségi szolgálta-
tásokra folyamatosan növekvő igény 
keletkezik a kínai piacon leginkább az 
egészségügyi, gyógyszeripari, szolgál-
tatási szektorokban, a környezetvéde-
lemben, valamint a minőségi élelmisze-
rek és luxuscikkek terén. 

A CBTC-ben elhangzott  előadás-
sorozat segítséget nyújtott  a kis és kö-
zépvállalatok számára kínaiakkal való 
szerződéskötések lehetséges buktató-
inak elkerüléséhez. Veit Öhlberger, a 
Dorda Brigger Jordis Rechtswalte elő-
adója külön felhívta a fi gyelmet a kínai 
jogban is jártas jogi képviselő fontossá-
gára, valamint a know-how és a techno-
lógiák szerződéses védelmére. 

A magyar és kelet-közép-euró-
pai kis- és középvállalatok számára 
leginkább az üzletkötés, beszerzés és 

szerződéskötés gyakorlati tapasztala-
tainak megosztása és interkulturális 
megközelítése adhat hozzáadott  ér-
téket, ezért a kiállításra regisztráltak 
számára szervezett  üzleti fórumon Vizi 
Balázs mellett  a Dorda Brugger Jordis 
Rechtsanwälte és Szlovák-Kínai Keres-
kedelmi Kamara képviselője is előadást 
tartott . A Huawei képviselőjétől pedig 
megtudhatt ák az érdeklődők, hogyan 
tud egy kínai cég hatékonyan és sikere-
sen működni Kelet-Közép-Európában. 

Az AsiaCenterben megrendezett  
China Expo Hungary 2015 kereske-
delmi rendezvényen tőkeerős kínai 
gyártók mutatt ák be termékeiket a kö-
zép-kelet-európai érdeklődőknek. A 
korábbi kiállításokhoz hasonlóan idén 
is kiemelkedő érdeklődés övezte a LED 
gyártók kínálatát és a természetes alap-
anyagokból előállított  termékeket, pél-
dául a faragott  kőtárgyakat, illetve az 
organikus teákat. 

Kitekintő
Outlook

Country 
Magazine
Magazine of Hungary
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A társaság – a gyermekek számára törté-
nő előgondoskodást fókuszba helyező – 
gyerekprogramjának tavaly őszi beveze-
tése óta 60 százalékkal nőtt  a 14 év alatt i 
kedvezményezett ek száma az új ügyfe-
lek körében – derül ki a Fundamenta-
Lakáskassza legfrissebb ügyféladat-
elemzéséből. Így ez az arány már az 
összes új ügyfél közel 15 százalékát teszi 
ki, míg korábban ez a korosztály az új 
szerződések csupán mintegy 9 százalé-
kában szerepelt kedvezményezett ként.

A Fundamenta ügyfélállományán 
belül a 25-40 éves korosztály felülrepre-
zentált. Míg a lakosság alig több mint 20 
százaléka tartozik ebbe a kategóriába, a 
Fundamenta ügyfeleinek közel 40 szá-
zaléka ebből a korcsoportból kerül ki, 
jól mutatva, hogy a családalapítás előtt  
álló fi atalok, illetve kisgyermekes szülők 
körében kiemelt kérdés a lakáshoz jutás, 
valamint a gyermekek jövőbeli lakáscél-
járól történő gondoskodás.

A családi adókedvezmény rendsze-
rének kiterjesztése révén 2014-től már 
nemcsak a személyi jövedelemadóból, 
hanem a bérből fi zetendő járulékokból is 
levonható az adókedvezmény, így több 
család tudja kihasználni a rendszer biz-

tosított a előnyöket. 2015. január 1-jétől 
tovább bővült a családi kedvezményre 
jogosultak köre. 2016-tól fokozatosan fog 
növekedni a kétgyermekes háztartások 
esetében az igénybe vehető kedvezmény 
mértéke, ami 5 év alatt  megduplázódik. 
Ezek eredményeként nőhet a háztar-
tások rendelkezésre álló jövedelme, a 
keletkező többletet félretéve pedig – 
például lakásszámlát nyitva – időben 
kezdhetnek el gondoskodni gyermekük 
jövőjéről.

Egyre keresett ebbek a hosszú fu-
tamidejű lakásszámlák

Az elmúlt években az ügyfelek 
közel kétharmada a rövid, négy éves 
lakás-előtakarékossági konstrukciókat 
részesített e előnyben – csupán a hosszú 
tarifákat népszerűsítő ügyfélakciók vál-
toztatt ak időszakosan ezen az arányon. 
2014 novemberétől azonban jelentősen 
megnőtt  a hosszú futamidejű (8-10 éves 
megtakarítási időszakra kötött ) szer-
ződések részaránya. Míg korábban az 
ügyfelek 18-20 százaléka választott a 
e termékeket, az utóbbi fél évben már 
az új szerződések több mint negyedét 

ezek adták. Ezt a pozitív trendet erősíti 
a FundiMini gyerekprogram, amely azt 
mutatja, hogy a szülők már évekkel a 
gyermekeik önállósodása előtt  gondol-
nak az életkezdéshez szükséges anyagi 
támogatás megteremtésére.

A hosszú tarifák népszerűségének 
növekedésével a 4 éves termék aránya 
valamelyest csökkent, de 55-60 százalé-
kos részarányával még mindig a legke-
resett ebb tarifa maradt.

Egyre többet takarítanak meg a 
Fundamenta-ügyfelek

Az ügyfelek átlagos havi megtakarí-
tása évek óta töretlen növekedést mutat. 
Míg 2012-ben még 14 900 forint volt a 
vállalt havi megtakarítások átlaga, 2015-
ben már közel 17 ezer forint befi zetését 
vállalják az új ügyfelek havi szinten. Ez 
egyben azt is jelenti, hogy egyre többen 
választják a maximális 72 ezer forintos 
állami támogatást biztosító havi 20 ezer 
forintos megtakarítást – az optimális 
összeget befi zetők aránya meghaladja a 
60 százalékot az új szerződéskötéseknél.

A havi megtakarításokkal együtt  nő 
az átlagos szerződéses összeg is – míg 

Írta: Kiss Kornélia

ÚJ TRENDEK BONTAKOZNAK KI A 
FUNDAMENTA SZERINT

Növekvő érdeklődés a fi atalok körében, sikeres 
gyerekprogram és több kiskorú kedvezményezett , 
egyre keresett ebb hosszú tarifák, növekvő megta-
karítási és szerződéses összeg, egyre több lakás-elő-
takarékoskodó lakásvásárló – ezt a képet tükrözi a 
Fundamenta-Lakáskassza Zrt. legfrissebb ügyfél-
adat-elemzése.

Nagyobb megtaka-
rítási összeg, több 
fi atal ügyfél
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2012-ben még átlagosan 3 millió forint 
alatt i, addig idén már 3,6 millió forint 
felett i az az összeg, amelyre az ügyfelek 
szerződnek.

A háztartások pénzügyi vagyona 
2014 folyamán – tranzakciókból eredően 
– kiugró mértékben, csaknem 1600 mil-
liárd forintt al nőtt . A jellemző megtaka-
rítási formák közül a befektetési jegyek 
és állampapírok a leginkább keresett ek, 
de a lakás-takarékpénztári számlán el-
helyezett  megtakarítások összege is fo-
lyamatos növekszik, rekordszintet ért el 
2014 végén.

Egészséges arányban a visszatérők 
és az új ügyfelek

Az idén már 19 éves Fundamenta 
ügyfelei között  egyre növekvő arányban 
találhatók olyan lakás-előtakarékosko-

dók, akik már második-harmadik szer-
ződésüket kötik meg. Jelenleg az új érté-
kesítés több mint 40 százalékát meglévő 
ügyfelek teszik ki, akik a régi szerződé-
sük lejárta után vagy meglévő szerződé-
sük mellé új lakásszámlát kötnek.

Ugyanakkor az értékesítés túlnyo-
mó részét, közel 60 százalékát még min-
dig az új ügyfelek általi szerződésköté-
sek adják – ami egyértelműen jelzi, hogy 
a lakáscélú öngondoskodás iránti igény 
továbbra is magas, és évről évre széle-
sebb rétegeket ér el ez a fajta lakáscélú 
megtakarítási forma.

A lakásvásárlás továbbra is a leg-
főbb hitelcél

A lakáshitelek felhasználási célját 
vizsgálva a 2014-es adatok alapján meg-
állapítható, hogy a teljes magyar lakáshi-
tel-piacon tovább csökkent az új lakások 
építésének és vásárlásának aránya, és 
ezzel párhuzamosan tovább nőtt  a hasz-

náltlakás-vásárlás céljából történő hi-
telfelvételek aránya, ez utóbbi 2014-ben 
meghaladta a 70 százalékot (hitelösszeg 
alapján). Összességében az új és használt 
lakások vásárlására a lakáshitelek körül-
belül 80 százalékát fordítja a lakosság 
– a maradék 20 százalék megoszlik az 
építés, a korszerűsítés és a hitelkiváltás 
célok között .

A Fundamenta ügyfelei által felvett  
hitelek esetében ezek az arányok némi-
leg eltérőek. Bár az ügyfelek jelentős ré-
sze, mintegy kétharmada itt  is vásárlás 
céljából igényel hitelt, a többi piaci sze-
replőnél nagyobb arányt képviselnek a 
kisebb összegű, lakásfelújításra, korsze-
rűsítésre felvett  hitelek – darabszám sze-
rint a hitelek negyedét, összegszerűen 
17 százalékát fordítják a Fundamenta-
ügyfelek erre a célra. A 4-5 százalé-
kos piaci átlagot jelentősen meghaladó 
mértékű volt 2014-ben a hitelkiváltás, a 
hitelek egytizedét e célra folyósított a a 
társaság.
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Takarmányozás 
felsőfokon
TALÁLKOZÓ A VITAFORTNÁL, 2015

Újszerűen jó hangulatúra sikeredett  a Vitafort Első Takar-
mánygyártó és Forgalmazó Zrt. 2015-ös Országos Szakmai 
Partnertalálkozója hagyományosan a cég székhelyén, Daba-
son. A szakmai előadásokkal teli egynapos eseményt – amely 
a résztvevők számát tekintve a legjelentősebb Vitafort rendez-
vény, idén is 450 regisztrált vendég volt –  évről-évre érdekes 
kísérőprogramok teszik még izgalmasabbá, színesebbé. 

Búzából globálisan 7-8 millió tonnás 
növekedéssel 725 millió tonna várható 
idén a tavalyihoz képest – mondta Ku-
lik Zoltán, a Vitafort Zrt. vezérigazga-
tója a cég 2015. évi Országos Szakmai 
Partnertalálkozóján. Hozzátett e: búzá-
ból az EU-ban 10-11 millió tonnás növe-
kedésre, Magyarországon azonban 10-
11 százalékos terméscsökkenésre lehet 
számítani, amivel „negatív bajnokok” 
vagyunk az EU-ban. Kukoricánál 990 
millió tonna termést lehet várni világ-

szinten, ez nagyjából megegyezik az 
előző évivel. Az Egyesült Államokban 
10 millió, az EU-ban 8-10 millió tonna 
növekedés várható, egyes országokban 
ugyanakkor csökkenés. Kulik Zoltán 
beszélt arról is, hogy a világ takarmány-
termelésének 45 százalékát a baromfi ta-
karmányok, 27 százalékát a sertés-, 20 
százalékát pedig a szarvasmarha ta-
karmányok teszik ki, a haltakarmány 
még csak 4 százalék, de dinamikusan 
növekszik.

Események
Events

Írta: Tóth László Levente
Fotó: Fikció Fényképműhely



29

A vezérigazgató emlékeztetett  arra, 
hogy 2014-ben 20 millió tonnával 980 
millió tonnára nőtt  a világ takarmány-
gyártása, ennek 34-35 százalékát, 365 
millió tonna tápot Kína és az Egyesült 
Államok állít elő. Sertéstápoknál Kína 
az első, 85 millió tonnával, tejelő tehén-
nél és hízó marhánál az Egyesült Álla-
mok 19 millió, illetve 21 millió tonnával. 
Tojóhibrid tápból és haltápokból Kína 
gyárt a legtöbbet, 24 millió, illetve 18 
millió tonnát, brojler eleségből viszont 
51 millió tonnával az Egyesült Államok 
az első.

Az európai takarmányiparban há-
rom ország „rúg labdába”: Spanyol-, 
Német- és Franciaország 20 és 30 millió 
tonna között i gyártással. Az EU takar-

mánygyártása az elmúlt években 155 és 
156 millió tonna közé tehető, 2014 azon-
ban az első olyan esztendő volt, amikor a 
magyar takarmánygyártás 150-160 ezer 
tonnával 3 millió 760 ezer tonnára nőtt , 
ezen felül 400-500 ezer tonnát a gazdál-
kodók maguk kevernek. A növekedés 
hátt erében az áll, hogy az országban to-
vábbi 18 ezerrel 358 ezerre nőtt  a tejelő 
szarvasmarhák száma, az anyakocáké 
jelenleg 200 ezer, s a baromfi é is nőtt  1,5 
millióval 30,5 millióra.

A piac növekedéséből a Vitafort is 
profi tált: az átlagosnál jobb évet zárva, 
nagyüzemi partnereinek számát 53-
mal növelte: jelenleg 387 nagyüzemmel 
állnak szerződéses kapcsolatban. Te-
vékenységük 70-75 százalékát a nagy-

üzemek fedik le. A múlt évben 856 ezer 
tonna táp egyenértéket gyártott ak, 40 
ezer tonnával többet az előző évinél. Az 
elmúlt öt évben pedig közel 140 ezer ton-
nás az emelkedés.

A nehézségek azonban nem kerülik 
el a takarmánygyártó céget és partnereit 
sem, akikkel együtt  próbálnak gondol-
kodni. Az említett  387 partner alapján 
készített  elemzésük szerint egy átlagos 
Vitafort partnernek van 1900 hektárja, 
550 anyakocája, 420 tehene, 80 ezer ba-
romfi ja. Ez az év pedig egy-egy partner-
nek 230-240 millió forint mínuszt hozott  
átlagosan a támogatások és a piac válto-
zása miatt , az együtt  gondolkodásra te-
hát igencsak szükség van – tett e hozzá a 
vezérigazgató.

Horn Péter akadémikus, egyetemi tanár „Az állatt enyésztés jövő-
képe szubjektíven” című előadásában realista optimizmussal szemlél-
te a témát. Felhívta a fi gyelmet arra, hogy a természetes vízi halászat 
egyre inkább visszaszorulóban van, a haltenyésztés azonban rohamo-
san bővül és ehhez a növekedéshez takarmány kell. Kína meghatáro-
zó a haltakarmány termelésében, a mesterséges haltermelés keverék-
takarmány igénye pedig belátható időn belül meg fogja haladni a 100 
millió tonnát. Nem véletlen, hogy a megtermelt szója jelentős része 
már a haltakarmány alapanyaga.

Magyarországról szólva kiemelte: amennyiben a tej- és tejtermék 
fogyasztást az EU 27 átlaga felé tudnánk növelni, nemcsak a megter-
melt tej mennyisége növekedne 1,2 milliárd literrel, hanem az ennek 
előállításához szükséges többlet takarmány mennyiség is. A fejlődés 
lehetősége előtt ünk áll, ne feledjük, egy mai tehén annyi tejet ad le, 
mint egykor 80 mezopotámiai tehén – hangsúlyozta.
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A plenáris előadások után frissítő 
szünet következett , a vendégek sétál-
hatt ak a szabadban és megkóstolhat-
ták a Vitafort partnereinek évek óta 
nagy sikerrel itt , a bemutató sátrakkal 
szegélyezett  „termékúton” kínált, iga-
zán ízletes termékeit. A kísérőprog-

ramok közül a szabadtéri kiállítások 
és látványosságok körébe tartozik im-
már ötödik éve az évről-évre növekvő 
népszerűségű kóstolóval egybekötött  
termékbemutató, az „Együtt  a sike-
rért a magyar termékúton”. Ezen idén 
rekordszámú, 16 cég vett  részt, tejfel-

dolgozók 10, húsosok 3 standdal kép-
viseltett ék magukat, de volt rizs, köles 
stand is, nem beszélve a két italosról. 
Utóbbiak Borút (Belvárdgyula) és Sör-
út (Alltech Kentucky Ale). Idén először 
volt élő sajtműhely, az Etyektej Ödön-
major jóvoltából.

A Mezőgazdasági és Vidékfejlesztési Hivatal (MVH) köz-
elmúltban kinevezett  elnöke, Gyuricza Csaba a 2015 év agrár-
támogatási rendszer „első kézből” címmel tartott  előadást. 
Hangsúlyozta, hogy a partnertalálkozó időpontjában még 
nincs Brüsszel által elfogadott  vidékfejlesztési programja az 
országnak. Annyi azonban biztosan várható, hogy 2020-ig ösz-
szességében mintegy 5000 milliárd forint – nagyrészt uniós – 
támogatás jut a magyar mezőgazdaság és vidék számára. Az 
előadás óta a kormány benyújtott a az Európai Bizott ságnak a 
2014-2020-as uniós ciklusra vonatkozó Vidékfejlesztési Prog-
ram (VP) átdolgozott  változatát, amit Brüsszel el is fogadott . 
A VP megvalósítására 2020-ig mintegy 1300 milliárd forint áll 
rendelkezésre. A program legfontosabb fejlesztési céljai közé 
tartozik a vidéki munkahelyek megőrzése és új munkahelyek 
teremtése a mezőgazdaságban. Különösen fontos ez a mun-
kaigényes ágazatokban, mint az állatt enyésztés, a zöldség- és 
gyümölcstermesztés vagy az élelmiszer-feldolgozás. 

Azt nem az MVH elnöke mondta, hanem a Miniszterel-
nökség adataiból derül ki, hogy a VP forrásainak 34 száza-
lékát fordítja a kormány munkahelyteremtő beruházásokra, 
ennek mintegy a fele – csaknem 200 milliárd forint – az élel-
miszer-feldolgozóipar technológiai, erőforrás-hatékonysá-
got javító és hozzáadott  értéket növelő fejlesztéseit jelenti. A 
2007-2013-as időszakhoz képest jelentős változás az új, egy-

séges rendszerhez illeszkedő, pályázóbarát eljárásrend, az 
egyszerűsített  támogatástípusok bevezetése és az egyszerű-
sített  elbírálás. Jelentős új eleme a vidékfejlesztési program-
nak, hogy immáron lehetőség lesz a beruházási jellegű pá-
lyázatok megvalósításához előleg igénylésére. Ezzel azokat 
is segítik, akik hitelképesség és kezdőtőke hiányában nem 
tudtak pályázni a korábbi időszakban.
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Ezt követően a résztvevők eldönthet-
ték, ki melyik programhoz csatlakozik. 
A közös programrész után szimultán 
három helyen, szekciókban folytak szak-
mai előadások: szarvasmarha, sertés és 
baromfi  témakörben. A „Nyitott  ajtók” 
elnevezésű minikonferenciákon vil-
lámelőadások voltak a szakma elismert 
művelői részvételével. A Vitafortnak  
sikerült betekintést adni az ősszel meg-
rendezendő Vitafort szakmai road show 
előadókörutak témaköreiből. Ősszel 2 x 
4 helyen – azaz az ország 4 különböző 
pontján, lefedve a teljes piacot – külön 
szarvasmarha és külön sertés takarmá-
nyozási kerekasztal előadókörutat tarta-
nak.

A cég okult a tavalyi partnertalál-
kozón tapasztalt nagy érdeklődésből: 
a szarvasmarha szekciót ezért – mely 
a GMO mentes termékekről, illetve a 
GMO mentes takarmányozásról, a szójá-
ról, repcéről, a lenmagról és a folyékony 

takarmány kiegészítés-
ről szólt, mivel a Vitafort 
aktív résztvevője a GMO 
mentes takarmányozás 
megteremtése prog-
ramnak – a múlt évinél 
jóval nagyobb helyen, a 
termékút végén egy sá-
torban szervezték meg. 
A sertés szekció kapcsán 
előtérben volt az egész-
ségügy: témái a követ-
kezők voltak: a választás 
utáni kórkép a mala-
coknál, a telepi higiénia 

jelentősége, a mikotoxinok, továbbá az 
újdonságok a malactakarmányozásban. 
Idén először volt baromfi  műhely – a 
szarvasmarha és sertés mellett  a közel-
jövő üzletpolitikailag fontos kitörési 
lehetőségeként – „Szárnyra kapunk” 
elnevezéssel. Itt , a baromfi  szekcióban 
a fertőző csirkeanémia kártételéről és a 
szalmonelláról tartott ak előadásokat.

A szakmai előadásokkal egy időben 
„Szemtől szemben a sikerrel, vigyázz, 
kész… folytasd!” – címmel kötetlen be-
szélgetés, talk show folyt a negyedik 
helyszínen. A 2015-ös partnertalálkozó 
kiemelt témája az inspiráció, a generá-
cióváltás és utódlás volt, a tavaly elkez-
dett  sikeres vállalkozások sorozat folyta-
tásaként. Itt  is igazán tartalmas és mély 
gondolatokat hallhatt ak a résztvevők 
a felelős generációváltásról az e célból 
meghívott  Bárány László és fi a, Béres 
Klára, Kürti Tamás, valamint Csepregi 
Éva és fi a tapasztalatai alapján.

Az előadások és a beszélgetés után 
könnyed kerti vigasság, garden party 
következett , ahol – ha valaki még nem 
tett e meg – betekinthetett  a szakmai sát-
rakba is, amelyeket a Vitafortt al együtt -
működő cégek – Noack Magyarország 
Kft ., Servitec Kft ., Alltech Kft .,  Adexgo 
Kft .   NeoCons Kft . Ecolab Kft .  – rész-
vételével állított ak fel. Ehhez idén elő-
ször élő demo is volt: drencselés Adexgo 
Fresh Go Liquid termékdíjas innovatív 
eljárás bemutató. Külön bemutatko-
zási lehetőséggel élt a Tej Szakmaközi 
Szervezet és Terméktanács, amelynek a 
Vitafort kiemelt pártoló tagja. A Vitafort 
könyvsátorban pedig a VitaPigHir és 
VitaCowHir, a Vitafort eddig megjelen-
tetett  sertés- és szarvasmarhaágazati 
magazinjait lehetett  megtekinteni.

A magas szintű szakmai seregszem-
le mellett  nem maradhatott  el a fi nom 
ebéd sem. Az eszem-iszom közben pe-
dig lehetőség nyílt elismerések ünnepé-
lyes átadására is. Díszokleveket adtak át 
a partnereknek: életmű oklevelet a  több 
évtizedes eredményes együtt működé-
sért, kiemelkedő szakmai teljesítmé-
nyért stb… És  idén először, stílusosan 
három Vitafort partner kapott  emlékpla-
kett et a szakma kiválósága, példaértékű 
generációváltásért: a Hercegszántói Me-
zőgazdasági Zrt., a pakodi Végh Farm 
és Nagy Gyula, Rábacsécsényből. A hab 
a tortán pedig egy veterán traktor volt, 
amit Palotai Ott ó, a Belvárdgyulai Mező-
gazdasági Zrt. vezérigazgató-helyett ese, 
az Újpetrei Gazdák Mezőgazdasági Zrt. 
cégvezetője hozott  el a találkozóra.
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Egy sokoldalú gazda
LÁTOGATÓBAN LALÁK TAMÁSNÁL, ATTALÁN

Tolna megye legnyugatibb településére 
térünk most be, oda, ahol az Észak-Zse-
lic és Dél-Külső-Somogy találkozik. A 
két „kistájat” a Kapos folyó itt  választja 
el egymástól, a szomszédos települések: 
Csoma, Kapospula, Nagyberki, Szabadi. 
A 61-es főút mentén, Dombóvár és Ka-
posvár között  található Att ala község, 
itt  dolgozik és él családjával együtt  egy 
olyan gazda, aki a veterán autókat gyűjti 
és nemcsak motorozni, repülni is szeret.
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Att ala település története a római időkig 
nyúlik vissza, megerősített  táborhely 
lehetett . Talán vár is állt itt  valamikor, 
úrnője bizonyos Atala római hölgy volt 
talán. A falut először csak 1138-ban em-
lített ék írásban, legalábbis azokban, ami 
fennmaradt. A település akkoriban már a 
dömösi prépost birtoka volt, nem melles-
leg Atila néven említik. A későbbi Att ala 
jóval később közigazgatásilag Somogy 
megye igali, majd kaposvári járásának 
része lett , Tolna megyéhez néhány szom-
szédos településsel együtt  csak 1975-ben 
csatolták újra, a középkorban ugyanis 
még oda tartozott . Mezőgaz-
dasági művelés szempontjából 
ideális vidék ez: a Külső-Somo-
gyi lösztábla Kaposra lejtő déli 
részén elhelyezkedő, csaknem 
2000 hektáros faluhatár kiváló 
talajadott ságokkal rendelkezik.

A jó földek vidékén

„Jó földek vannak itt , mert 
30 aranykoronás alatt  nem is na-
gyon van, jó a jövedelmezőség, a 
gazdák itt  Fendt-et használnak. 
Amikor máshol hektáronként 8 
tonna volt a kukoricatermés, itt  
mindig van 10, tavaly 15 tonnát 
vágtunk le. Nem ritka a 4 tonna 
napraforgó sem, akinek 3 tonna 
lesz, már húzza a száját, hogy 
nem jó” – erősíti meg a „statisz-
tikát” érezhető büszkeséggel 
a hangjában Lalák Tamás (45)  
att alai gazdálkodó is. Hozzáte-
szi: nekik jobb az, ha mondjuk a 
szárazság miatt  8 tonna a kuko-
rica hozama, miközben kevesebbet kell 
a szárításra költeni és magasabb az ár, 
mintha 15 tonnás az átlagtermés, de az 
ár nyomott .

„Van két nagyobb földem” – mondja 
a gazdálkodó –, „két 30 hektáros tábla”. 
A területek különben nagyjából 15 hek-
táros táblákban vannak, a legkisebb ta-
lán 5 hektáros. Összesen 130 hektár a sa-
ját területe, de nem ennyit művel, hanem 
180 hektárt, mert 50 hektárnyit a sajáthoz 
még hozzábérel. „Nincsenek messzire 

ezek a földek, úgy tíz kilométeres von-
záskörzetben van mind” – teszi hozzá az 
előzőekhez az olyan ember hangján, aki 
igazán kitartó, egyesek talán még csö-
könyösnek is mondanák, pedig csak az 
tudja, hogy milyen rátermett  is az ilyen 
ember, aki találkozott  már vele. Aki még 
nem, Lalák Tamástól eltanulhatja ezt. 
Mert kétség nem férhet hozzá, hogy ő 
aztán a maga ura, aki biztos talajon áll. 
Nemcsak a földjei miatt , talán azért is, 
mert sok mindenhez ért még, ami a me-
zőgazdasághoz nem is köthető, és az sem 
mindegy, hogy – ahogy később maga is 
megfogalmazza – „nem nagyravágyó”.

A gazdálkodó nem is a határban 

vár minket, hanem a faluban, ahol kĳ ön 
elénk a kapuba. Aztán nyomban bicikli-
re patt an, s elvezet egy jókora „hangár-
hoz”, valójában gépszínhez, ahol a gépeit 
tartja. A Fendt traktort is, amivel a fotó-
zás kedvéért kigördül. Mint mondja, már 
övé az épület. Ide kívánkozik, hogy az 
att alai reptérnek és a hozzá tartozó han-
gárnak is a tulajdonosa házigazdánk. 
Az att alai hangárt 2006-ban épített ék, 
nem kis pénzbe került. „Le a kalappal 
a Tamás előtt , nem kis áldozatot hozott  

a repülésért” – tartják róla sportt ár-
sai, a helyi sárkányrepülők. Mert, hogy 
szavunkat ne felejtsük, Lalák Tamás a 
2008-ban megalakult Att alai Motoros 
Sárkányrepülő Klub pilótája, elnöke is. 
Az att alai leszálló pedig – ha valakinek 
kedve lenne ott  leszállni – nem alkalmas 
merevszárnyú gépek fogadására, ki-
mondott an csak sárkányrepülők és sik-
lóernyők le és felszállására készült.

Gépek és pályázatok

A mezőgazdasági munkát azon-
ban Lalák Tamás sem sárkányrepülő-
vel, hanem profi  gépekkel végzi. Egy 

80-as MTZ-vel kezdte, most pe-
dig megvan minden, ami csak 
kell, tárcsa, eke, vető-, erő- és 
betakarítógép, a kedvezmé-
nyes kölcsönök miatt  ugyanis 
bátrabban bele tudott  vágni a 
gépvásárlásba. Az MTZ után 
jött  egy Zetor, de akkor még 
csak 30 hektár földjük volt. 
Később vett ek egy 175 lóerős 
McCormick traktort, s hozzá 
ekét, talajelmunkálót is. „Ezt 
az 5-6 éves traktort az AXIÁL 
jól beszámított a, így sikerült 
egy új, nagy, 200 lóerős Fendt-
hez hozzájutni, a kisebb Fendt 
traktort később, három évesen 
használtan vett em.”

A gazdálkodó még a kez-
det kezdetén, a nagyberki TSZ 
megszűnésekor jutott  hozzá ál-
taluk egy nagyon rossz állapo-
tú CLAAS kombájnhoz, amit 
megjavított ak és közösen hasz-
náltak egy barátjával. „Vele 
valamennyire azért összedol-

gozunk, neki 160 hektár földje van. 
Ezt a gépet négy évig használtuk, egy 
másik, döbröközi barátom ugyanis ép-
pen akkor vett  egy új CLAAS kombájnt 
az AXIÁL Kft -től. Én így az AXIÁL-on 
keresztül hozzájutott am az ő használt 
gépéhez úgy, hogy az enyémet megint 
beszámított ák. Ezt az újabb, 98-as beta-
karítógépemet ismét 5-6 évig használ-
tam, a most használatban lévő CLAAS 
kombájnt pedig tavaly vett em használ-
tan, 5 évesen 400 munkaóra volt benne, 
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most 700. Ezekkel a kombájnokkal iga-
zából nagy baj nincs, reggel elindítja az 
ember, este meg leállítja.”

Tárcsázni Simba tárcsával szo-
kott  az att alai gazda, vetőgépe pedig 
Monosem, amihez egy olasz vetőgép 
után jutott . Nemcsak gépekben, alkat-
részekben is jó a AXIÁL Kft . „Van al-
katrész mindig, legkésőbb másnapra 
meghozzák. És számunkra egy nagy 
előnye van még: Att alától pár kilomé-
terre van Dombóvár, az AXIÁL szer-
viz, ami nagyon-nagyon jó szerviz 
hátt eret biztosít.” Lalák Tamás ott  az 
összes szervizest ismeri, nemcsak egy-
idősek, hanem együtt  gyerekeskedett , 
motorozott  is velük. „Akármi gondom 
van, telefonálok nekik és egy fél napon 
belül, legrosszabb esetben másnap itt  
vannak. Ezért választott am még az idei 
tavaszi vetés előtt  a GPS-t is tőlük, an-
nak ellenére, hogy kaptam több aján-
latot is.” 

Műholdas technika 

A gazdálkodónak a GPS-rendsze-
re először a vetőgéppel és a permete-
zővel lett  összekötve, a műtrágyaszóró 
rákötése pedig ott  jártunkkor éppen 
folyamatban volt. Azt mondja, a rend-
szer kezelése egyszerű, csak be kell ál-
lítani a kis képernyőn, amit szeretne. 
„Meghúzom a csíkot az elején és elen-
gedem a kormányt, a gép tudja, merre 
kell menni, miután beállított am, azt is, 
mennyit szeretnék vetni, a permetező 
is ki- és bekapcsol, mindent megcsinál 
helyett em. A műtrágyaszórót is ösz-
szekötöm a rendszerrel. Ezért érdemes 
ilyet venni, mert a gép tudja, mit aka-
rok és elvégzi, se többet, se kevesebbet. 
Ezzel tehát spórolni is tudok, hiszen a 
vegyszer elég drága, így az egyszeri 6 
millió forintos vételár (a két traktorba 
való beszerelés) és az évi 250 ezer fo-
rintos üzemeltetési díj valójában jó be-

fektetés. Be lehet szerelni a rendszert 
részletekben is, az viszont biztos, hogy 
a 250 ezer forintnál sokkal többet meg 
tudok takarítani vegyszerben vetőmag-
ban, műtrágyában. Nem beszélve arról, 
hogy ha valahol duplán permetezek, 
mint tavaly például a napraforgót – 
mert nem lehetett  tudni, hol a szakasz 
széle, sok volt ugyanis az eső – , az a 
növény kipusztul. Sose jártunk még 
így, de tavaly mifelénk a napraforgó-
val mindenkinek ez lett . Ha pedig át 
akarom telepíteni egy másik traktorba 
a GPS-t, könnyen átszerelhető a másik, 
szintén bekábelezett  gépbe a traktoron 
lévő elektromos kormány, az antenna 
és a kis érintőképernyő is, amin lénye-
gében magából a traktorból be tudok 
állítani, programozni mindent. Én még 
tetett em bele külön egy kis gombot is, 
azzal könnyen le tudom állítani, ha kell, 
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mert kézzel könnyebb bekormányozni 
egy kis helyre. Egyébként olyan csatla-
kozók vannak, amiket csak ki kell húz-
ni és bedugni másutt .”

A GPS beszerelése után 2-3 óra ok-
tatást is vállalt az AXIÁL a rendszer 
használatát illetően. Ehhez nem kellett  
szerelő, az üzletkötővel is be lehetett  
gyakorolni, hogyan működik a rend-
szer. „Jött  a Bíró Jani, nagyon rendes 
fi atal srác, bármikor telefonálok neki, 
ha nem tudok valamit, mindjárt meg-
mondja. Feltett ük a vetőgépet, nem tet-
tünk bele magot, csak néhány órán ke-
resztül húzkodtuk, föl-le mászkáltunk 
nemcsak a vetőgéppel, a permetezővel 
is. Nem nehéz megtanulni a működé-
sét, egy-két nap alatt  tényleg bele lehet 
tanulni, még azt is, hogy melyik menü-
pontban mi van” – állítja a gazdálkodó. 
Azt mondja, kezdetben az összes táblát 
körbe kell járkálni, az eszköz a terüle-
tek határait ekkor elraktározza magá-
ban és máskor is tudni fogja. Aztán, ha 
véletlenül a táblán kívül megy például 
a permetező kerete, akkor lekapcsolja a 
permetezést, ahogy mást is. Ha valaki 
– akár a földhasználati viták, például 
a beszántás, stb. elkerülése érdekében 
– kikéri a földhivatalból az adatokat és 
beprogramozza a földje négy sarkát, 
akkor a gép két centi pontosan tud-
ni fogja, hol dolgozhat. „Csak beállok 

egy nyomba, megnyomom a gombot, 
karba teszem a kezemet, kormányozni 
sem kell” – mondja Lalák Tamás. „Van 

úgy, hogy tizenhét műholdat is érzékel 
a gép, de ha csak tízet lát, már az is bő-
ven jó. Ez a rendszer nagyon jó, mert 
dimbes-dombos talajon, hajlatokban is 
működik.”

A kirúgással kezdődött  minden

„Igazából villanyszerelő a szak-
mám, erősáramú berendezés szerelő 
vagyok” – kezd bele a történetébe La-
lák Tamás, nem titkolva azt sem, hogy 
nála négy évvel idősebb nővére tanító-
nő. „Ő is itt  lakik Att alán. Mi ide szü-
lett ünk.” Att alán jóformán még ezren 
sem élnek, pedig ebben a létszámban 
már azok a gyerekek is benne vannak, 
akik az út mentén indiánosdit játszot-
tak, amikor jövetben ide útbaigazítot-
tak. Azt már nem ők mondták, hanem 
magunk látt uk, hogy Att ala az egyik 
legrendezett ebb, legmutatósabb tele-
pülés a környéken.

Szóval Lalák Tamás a rendszer-
változás idején villanyszerelőként dol-
gozott , de mindig is nagyon szeretett  
szerelni, motorozni – még autót szerel-
getni is el-eljárt egyik ismerőséhez –, a 
saját műhelye megvan ma is. Ekkortájt 
vitt ék el katonának, ahonnét leszerel-
ve már mással: olajsajtolással kezdett  el 
foglalkozni. „Megszűnt a munkahelyem 
ugyanis, akkor voltak azok az emlékeze-
tes leépítések, »kirúgások« mindenhol. 
Sokan emlékeznek még azokra az idők-
re, mert az volt az első munkanélküli-
ségi hullám. A napraforgóolaj sajtolása 
azért jutott  az eszünkbe, mert olyasvala-
mivel szerett ünk volna foglalkozni, amit 
mások nem nagyon csináltak. Sajtoltam 
is az olajat a kis olajütőmmel rendesen, 
eközben jött  a gondolat, hogy azért kéne 
szerezni ehhez egy kis földet is valahon-
nét. Édesapámnak volt egy kevés kár-
pótlási jegye, azon vett  4 hektár földet. 
Valahogy innét, így kezdődött  el ez az 
egész.”

Kezdetben napraforgót termeltek, 
mivel az olajsajtolás akkoriban még jól 
ment. Jól el lehetett  adni az olajat, mert 
elég sok pékség volt, ahová szállítani 
tudtak. „Mára azok majdnem mind meg-
szűntek. Megeszik őket a multik.” Lalák 
Tamásék azonban anno, az akkor még 
virágzó olajbiznisz jóvoltából nőtt ek-
növekedtek. „Itt  is vett ünk földet, ott  is, 
amott  is. Amikor gépvásárlási támoga-
tási pályázatokat hirdett ek meg, gépeket 
vett ünk, voltam fi atal gazda is. Emlék-
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szem a húsz éves futamidejű, kedvező 
hitelekre is. Szépen, apránként vett em a 
területet, így tudtunk terjeszkedni.”

Az olajütő még ma is megvan, de 
már csak mutatóba, Lalák Tamás pedig, 
mint családi gazdálkodó, nemcsak nap-
raforgót, hanem kukoricát, búzát is ter-
mel. Korábban a környéken kísérletez-

tek szójával is, de négy-öt éve már senki 
nem termel szóját. A családi gazdálko-
dási formában persze – nevéből adódó-
an is – benne az egész család. „A kisebb 
fi am 13 éves, ő most még a számítógép 
rabjának tűnik. Mondtam is neki, hogy 
ha nem érdekli, nem akarom ráerőltetni 
ezt, nem kell megtanulnia szántani, vet-

ni, aratni, de annyit azért meg kell tud-
nia csinálni, hogy mondjuk a traktorral 
kihúzza a föld széléhez a pótkocsit. Azt 
azért már ő is látja, hogy ez a mezőgaz-
daság nem is annyira rossz, mert itt  nem 
parancsol neki senki, nem is mindig 
kell egész nap dolgozni, amikor mun-
ka van, akkor viszont igenis dolgozni 
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kell. A nagyobb fi am viszont már 17 
éves, ő mezőgazdasági szakközépisko-
lába jár, negyedéves. Ő igazán szereti 
a mezőgazdasággal kapcsolatos mun-
kákat – ezért is ment ilyen iskolába –, 
szokott  kombájnozni, szántani is. Tulaj-
donképpen ott  nőtt  fel a traktorban pici 
kora óta, még olyan is előfordult, hogy 
az ülésben aludt el. Ő már igazi segítség 
is, ami jól jön, alkalmazott am ugyanis 
nincs, egyéb segítségem pedig csak al-
kalmi munka jellegű munkavégzések-

nél van. Feleségem az önkormányzatnál 
előadóként dolgozik, nekem viszont ez a 
főállásom” – ad betekintést a mindenna-
pokba a gazdálkodó.

Élni is tudni kell

Volt valamikor Att alában egy mező-
gazdasági szövetkezet, amelynek meg-
maradt a szárítója. Ezt tudja használni 
együtt  az egymást is segítő, több mint 
egy tucat att alai gazda, akik az Att alai 

Gazdák Szövetkezetébe tömörültek. 
Egy másik, nagyobb szárító az öt 
kilométerre lévő Szentivánban mű-
ködik. Ez egy att alai gazdáé, így lo-
gikus, hogy oda is viszik a terményt. 
„Amíg nem volt saját magtáram, én 
is mindent oda vitt em, most már be 
tudom tárolni a búzát magam is, így 
akkor adom el, amikor akarom. Ál-
lat ugyanis nincs, az már sok lenne. 
Att alában nincs másnak sem, egy 
osztrák gazdának vannak csak tehe-
nei Mosdóson. Az állatok mellett  az 
év 365 napjából mindegyiken ott  kell 
lenni, az állatok mellé embert találni 
pedig nem egyszerű manapság. Én 
legalábbis úgy vett em észre, hogy 
akinek van valami esze, magának 
dolgozik, aki meg nem igazán dolgo-
zik semmit, arra nem is nagyon lehet-
ne rábízni az állatokat. Annak pedig 
nincs értelme, hogy valakinek min-

dig ott  kelljen lenni a sarkában” – érvel.
Az att alai gazdálkodó őszintén el-

mondja, hogy nem is nagyon akar állatot 
tartani a jövőben sem, sőt, földet sem sze-
retne többet, mert „nem nagyravágyó”, 
amennyi földje van, azt bőven elégnek 
érzi. „Pályázhatt am volna én is, voltak itt  
állami földek, körülbelül 500 hektárt ad-
tak ki a közelmúltban. Ezt négy-öt gazda 
meg is kapta, nekem azonban nem hi-
ányzott  a többlet, az állatt artás bevállalá-

sával együtt . Vásárolni sem akarok 
már. Én azt tartom, hogy egy kicsit 
élni is kell.”

Hát Lalák Tamás aztán tud élni, 
az bizonyos. Van, hogy akkor repül 
félórát, amikor a permetezőt tölti. 
A már említett  sárkányrepülős sza-
badidős tevékenység mellett  pedig 
továbbra is szeret motorozni, ráadá-
sul hobbĳ a, hogy gyűjti a veterán 
autókat, motorokat is. Gyűjteményét 
szívesen meg is mutatja. A „csúcs” 
talán az Amerikából hozatott , 1925-
ös oldtimer fakormányos Ford gép-
kocsi – a legendás T-modell –, ami-
vel aztán autós találkozókra járt. 
Idén pedig egy régi, hófehér, lenyit-
ható tetejű Skodát újított  fel, nem is 
magának, ezt ugyanis leginkább a 
felesége használja.
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Bőséges termés a gabonák esetében, 
megnövekedett  termelékenység és visz-
szafogott  ütemű növekedés a kereslet 
terén – minden tényező adott  a mező-
gazdasági termékek árainak fokozatos 
csökkenéséhez. Mégis, az árszint várha-
tóan nem megy az alá, amit a kétezres 
évek elején tapasztaltunk – állapítja meg 
a legfrissebb mezőgazdasági előrejelzés, 
amit az ENSZ Élelmezésügyi és Mező-
gazdasági Szervezete (FAO) a Gazdasági 
Együtt működési és Fejlesztési Szervezet-
tel (OECD) közösen jegyez.

Az olcsóbb olajnak köszönhető-
en csökkennek az élelmiszerárak (ala-
csonyabb energia- és műtrágya kiadá-
sok révén) és egyútt al az ösztönzés is 
bioüzemanyagok előállítására gaboná-
ból. Az OECD-FAO Mezőgazdasági ki-

látások 2015-2024 a mezőgazdasági ter-
mékek kereskedelmében sokkal lassabb 
bővülést valószínűsít, mint a jelenlegi 
időszakban, miközben a világ összter-
meléséből és a fogyasztásból való része-
sedése nem változik. A mezőgazdasági 
termékek egyre inkább néhány nagy ex-
portáló országnál koncentrálódnak – áll 
a jelentésben, ami a nemzetközi piacok 
megfelelő működését még inkább kö-
zéppontba állítja. Államok egy viszony-
lag kis csoportjának ilyen szintű szerep-
növekedése komoly piaci kockázatokat 
rejthet magában, gondolva itt  például a 
természeti katasztrófákra vagy korláto-
zó piaci intézkedésekre.

Emelkedő népességszám, jövede-
lemszint, élelmiszer-fogyasztás és a vá-
rosiasodás, azaz általánosságban jelen-

EZEK VÁRNAK RÁNK AZ OECD ÉS A FAO SZERINT 2024-IG

Írta: Fazekas Hunor

A fejlődő országok növekvő jövedelemszintje gerjeszti a keresletet az élelmiszerek iránt, változást generál 
a táplálkozási szokásokban is.

Bővülő termelés, alacsonyabb árak
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tős változások a kereslet terén, ezekre 
számíthatnak a fejlődő országokban 
élők. A lakosság étrendje változatosabb 
lesz, ahogy egyre elérhetőbbé (és nép-
szerűbbé) válnak az állati fehérjék a 
keményítőtartalmú termékek rovására. 
A hús és tejtermékek ára ezért a gabo-
nákhoz képest várhatóan magas lesz. Ez 
utóbbiakon belül az állati takarmány-
ként használt szemes gabonák és olajos 
növények drágulását jósolja a jelentés.

„A mezőgazdasági kilátások ked-
vezőbbek, mint az elmúlt években, elé-
gedett ségre még sincs okunk, mert nem 
zárhatjuk ki az újabb árcsúcsokat a köz-
eljövőben sem” – nyilatkozta a jelentés 
bemutatásának alkalmából az OECD 
főtitkára. „A kormányoknak érdemes 
kihasználni a jelenlegi kedvező körül-
ményeket a termelékenységet és inno-
vációt ösztönző intézkedésekre, hogy a 
veszélyekre jobban felkészülhessünk és 
hogy a stabilabbá váló mezőgazdasági 
rendszerekből mind a fogyasztók, mind 
a termelők profi tálhassanak” – hangsú-
lyozta Angel Gurría.

A FAO főigazgatója, José Graziano 
Silva üdvözölte a jelentés egyik megál-
lapítását, hogy a fejlődő országokban 
további javulás várható az élelmezés 
terén, hozzátéve: a kevésbé fejlett  térség 
„továbbra is nagy lemaradásban lesz, 
ami további aggodalomra ad okot, mert 
az éhezés ezen országokban nem tűnik 
el.” Felhívta a fi gyelmet arra, hogy mi-
közben a helytelen táplálkozás téma lett , 
a fejlődő országok a túlsúllyal, elhízással 
és egyéb táplálkozásból fakadó betegsé-
gekkel kénytelenek szembenézni.

A jelentés szerint az elmúlt két év 
alatt  felgyűlt gabonakészletek a ked-
vező olajárakkal együtt  rövid távon a 
gabonafélék árának csökkenéséhez ve-
zetnek. Távolabbra tekintve az időben 
azonban az egyre dráguló termelés és a 
stabil kereslet ellentétes hatása érvénye-
sül inkább. A fehérjelisztek térnyerése 
miatt  bővülés várható az olajnövények 
termelésében, ami megnöveli ennek a 
terméktípusnak a jelentőségét, és főleg 
Brazíliában a szójatermelés további ter-
jedéséhez vezet.

A fejlődő térségben tapasztalha-
tó magas kereslet a cukor iránt pedig 
felhajtja a jelenlegi alacsony árakat és 
további beruházásokat generálhat az 
ágazatban. A piaci struktúrák alakulása 
erősen függ a cukor és az etanol brazíli-
ai profi tabilitásától, lévén a legnagyobb 
termelőről van szó, miközben a vezető 
ázsiai cukor-előállító országok terme-
lésében tapasztalható ciklikusság miatt  
egyensúlytalanságok sem zárhatók ki.

A húságazatban változásokat prog-
nosztizálnak a szakértők: a kedvezőbb 
takarmányárak javítanak a szektor jöve-
delmezőségén, ami az elmúlt évtizedben 
ki volt téve a magas és gyorsan változó 
takarmányozási költségeknek.

Világszerte, 2024-re a halászat vár-
hatóan 20 százalékkal bővül, miközben 
a haltermelés mennyiségben meghalad-
ja a halászat teljes volumenét a periódus 
végére. A tejtermékek exportja tovább 
koncentrálódik a legjelentősebb ex-
portőröknél (Új-Zéland, Európai Unió, 
Egyesült Államok és Ausztrália), amely 
országokban a belső piaci bővülés lehe-
tőségei korlátozott ak.

Kína nagy mennyiséget hív le a pa-
mutkészletekből, az árakat ezzel nyo-
más alá helyezve, de hosszabb távon 
az árszint elemzők szerint visszaáll és 
stabilan tartja magát. 2024-re sem ha-
ladják meg sem a tényleges, sem a no-
minális árak a 2012-2014-es szintet. Az 
etanol és a biodízel pedig lassabban 
bővül az előtt ünk álló évtizedben. A 
termelés mértékét befolyásolja a legfőbb 
előállító országok politikai elkötelezett -
sége is. Az alacsony olajárak mellett  a 

bioüzemanyagok kereskedelme tovább-
ra sem lesz túl jelentős.

Brazíliával, ahol az ázsiai kereslet-
növekedés miatt i kereskedelmi bővülés 
leginkább érezteti hatását, az OECD-
FAO Mezőgazdasági kilátások 2015-2024 
kiemelten foglalkozik. A brazil mező-
gazdasági növekedés mögött  több je-
lenség, a termelékenység, és egyútt al a 
termésátlagok javulása, a termőterület 
bővítése és az állatt enyésztés intenzí-
vebbé válása áll. Átfogó reformok és a 
támogatások átstrukturálása a termelé-
kenységet fokozó beruházások felé, pél-
dául az infrastruktúrába, segítenek ezen 
lehetőségek kihasználásban, akárcsak a 
kereskedelmi megállapodások, amik a 
külpiacokhoz jutást támogatják.

Brazília komoly eredményt ért el az 
éhezés és a szegénység csökkentésében. 
Egyre több lehetőség adódik a szegény-
ség elleni küzdelem folytatására a me-
zőgazdaság fejlődése révén, főleg egyes 
élelmiszerek és nagyobb értékű termé-
kek, mint a kávé, kertészeti termékek és 
trópusi gyümölcsök termesztőinek. A 
jelentés felhívja a fi gyelmet arra, hogy a 
brazil mezőgazdasági fejlődés elérhető 
fenntartható módon is. Az újabb termő-
területek bevonása helyett  a jobb terme-
lékenység adja majd a kínálat bővülését, 
a természeti erőforrásokat különböző 
környezetvédelmi kezdeményezésekkel 
kímélhetik meg, mint például fenntart-
ható növénytermesztési módszerek, a 
túlhasznált vetési terület legelővé alakí-
tása vagy a növénytermesztés és állatt e-
nyésztés integrációja révén.

Country 
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Magazine of Hungary

Mezőgazdaság
Agriculture

Fotó: Rosta Tibor
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Megtanulja vezetési 
szokásainkat az autós navigáció

PRAKTIKUS SMART FUNKCIÓK SORÁT TUDJA A MIO GPS-E

Újgenerációs, intelligens GPS-t do-
bott  a piacra Magyarországon a világ 
egyik legnagyobb autós navigációs 
készülék gyártója, a Mio. A Spirit 
7500 LM névre keresztelt eszköz se-
gít elkerülni a dugókat, megkeresi 
az úti célunkhoz legközelebbi par-
kolóhelyet, és a vezetési stílusunkat 
is megtanulja, hogy ez alapján ha-
tározza meg a számunkra legideáli-
sabb útvonalakat.  

A közelmúltban kerültek a ha-
zai boltok polcaira a Mio újgenerá-
ciós Spirit autós navigációs eszközei, 
melyek közül a zászlóshajó a 7500 
LM modell. Egy GPS esetében bi-
valyerősnek számító, 800 MHz-es 
processzorral felszerelt eszköz az 
eddigieknél gyorsabb útvonalterve-
zést tesz lehetővé. Az új Mio navi-
gáció másik fontos alapvető újítása a 
Phoenix 1.8 operációs rendszer, mely 
szintén gyorsabbá, hatékonyabbá te-
szi az eszköz használatát. A Spirit 
7500 LM navigációt 5” méretű szu-
per széles kĳ elzője és a rengeteg, veze-
tést könnyítő praktikus, smart funkciója 
teszi valódi, pótolhatatlan közlekedési 
asszisztenssé. 

Ideális útvonal

Az eszköz LearnMe Pro™ funkciója 
rögzíti és tárolja a sofőr vezetési stílusára 
vonatkozó információkat, és ezek fi gye-
lembe vételével határozza meg az aktu-
ális útvonaltervet. A Mio Spirit 7500 LM 
navigáció további hasznos intelligens 
funkciója az IQ Routes™ technológia, 

amely folyamatosan valós idejű infor-
mációkat gyűjt össze az utakról több 
millió járművezetőtől származó adatok 
alapján, szintén annak érdekében, hogy 
a GPS a legideálisabb útvonalat tudja 
megtervezni.

Parkolási segéd

A Mio navigációja a parkolóhely 
keresés terhét is leveszi a járművezető 
válláról: a Parkolási Asszisztens mód 
segítségével a készülék automatikusan 
megmutatja a parkolóhelyek listáját, 
amint a jármű a megadott  úti céltól egy 

kilométeren belüli távolságra ér. A 
Find my car funkció gyalogosan 
közlekedve segít abban, hogy a sofőr 
könnyedén megtalálja a leparkolt au-
tót, ami sok bosszúságtól kímélheti 
meg a felhasználókat.

Egy másik nagyon praktikus 
funkció a Sávasszisztens, ami abban 
jelent óriási segítséget, hogy kanya-
rodásnál, vagy autópályán lehajtás 
előtt  a GPS pontosan, 3D-ben meg-
mutatja, hogy a sofőrnek melyik sá-
vot kell választania, hogy a kívánt 
irányba tudjon továbbhaladni. 

Élett artamra térképfrissítés 

A Spirit 7500 LM térképeit a vi-
lág egyik legnagyobb fejlesztője, a 
Tele Atlas biztosítja. A készülékhez 
élett artamra szóló térképfrissítési 
szolgáltatás jár: évente maximum 
négy alkalommal lehet letölteni díj-
mentesen a legfrissebb térképeket. 
A készülékre 44 európai ország tér-

képe van előretelepítve, de a Mio világ-
térkép kínálata lehetővé teszi egy-egy 
ország térképének rövidebb időre – pél-
dául nyaralásra, üzleti útra – történő köl-
csönzését is. 

A Mio Spirit sorozatát összesen 
négy készülék alkotja, a most debütáló 
7500 LM és 7550 mellett , a kistestvér, 4” 
méretű 5400 LM készülékek is hamaro-
san elérhetőek lesznek Magyarországon. 
A Mio Spirit 7500 LM navigáció értéke-
sítése nálunk brutt ó 43 990 forintt al in-
dult. További termékinformáció: htt p://
eu.mio.com/hu_hu/

Írta: Bártfai Balázs 
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Hogy a háborús hős Willys Jeep távoli ro-
konát jobban meg lehessen érteni, kicsit 
meg kell mártózni a szerkezett anban és az 
autóipari fejlesztéseket mozgató irányelvek-
ben. Ezt követően érhető lesz, hogy a zajos-
ság, a kényelmetlen rugózás és a sok más 
negatív tulajdonság, a Wrangler esetében 
miért válik könnyen megbocsáthatóvá. Az 
elsőre paradoxonnak tűnő állítás megértés-
hez vissza kell térni az eredeti Jeephez és 
a terepjárókhoz. A terepes autók a máso-
dik világégést követően kezdtek el terjed-
ni, kialakításuk alvázas, erre épített ék rá a 
karosszériát. Ennek az építési módnak az 
előnye az egyszerűség és az elnyűhetetlen-
ség. Ezek a 4×4-es járművek jól bírták az ex-
pedíciókat és a terepen való mindennapos 
közlekedést. Nagyobb változások nélkül 
teltek az évtizedek a terepjáróknál, amelyek 
idővel egyre komfortosabbá váltak. 

A fogyasztói szokások az 1990-es évek 
körül kezdtek megváltozni, a terepjárókat 
leginkább a magas üléshelyzet, a jó pakol-
hatóság miatt  kezdték el vásárolni. Az au-
tógyárak felmérései azt is megmutatt ák, 
hogy a vásárlók elenyésző része használta 
komoly terepen az autóját. A végeredmé-
nye ennek, az Egyesült Államokból indult 
és hozzánk is begyűrözött  szabadidő-autó 
(SUV) láz, amely kitermelte a távolról terep-
járónak látszó, komolyabb terepen az esetek 
nagy részében használhatatlan látványau-
tókat. Ezek a négykerekűek pontról pontra 
teljesítik a vásárlói felmérések eredményeit. 

Az autóipari fejlesztések a zaj, rezgés és 
nyersesség szentháromság körül zajlanak. 
Nem véletlen a jelző, nagy tisztelett el tekin-
tenek tervezők az angolban NVH-ként rövi-
dített  hármasra. Az újdonságnak zaj, rezgés 
és nyersesség terén jobbnak kell lennie az 

Írta és fotók: Benedek Att ila

A Jeep Wrangler kilóg a sor-
ból és a mai szabadidő-au-
tóktól teljesen eltérő értéke-
ket képvisel, ezek ellenére 
olyan élményt nyújt, amit 
kevés négykerekű tud.

Menetpróba: Jeep Wrangler Rubicon

AZ UTOLSÓ MOHIKÁN
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elődnél és a konkurencia modelljeinél. 
Ennek az az egyik eredménye, hogy a 
mai személyautók nagy részében 140-150 
km/órás tempó körül nyugodtan lehet 
beszélgetni, nulla ekkor a veszélyérzet, 
semmi sem maradt a Ladák 100 körüli 
tempójánál lévő szélsüvítéséből, a motor 
bőgéséből. 

A kontraszt 

A jelenleg futó Jeep Grand Cherokee 
bemutatóján sikerült azt tapasztalni, 

hogy a 2015-ös autótechnika minden 
elérhető vívmányával felszerelt szabad-
idő-autó és a hozzá képest „fényéves” 
lemaradásban lévő Wrangler között  mi 
a különbség. A Grand Cherokee kényel-
mes bőrülésében helyet foglalva a kö-
zépkonzolon lévő forgótárcsás kapcsoló-
val lehet a nyomaték sokszorozó felezőt 
bekapcsolni és beállítani a terepjáráshoz 
szükséges dolgokat. Ez pár másodper-
ces művelet. A szabadidő-autó persze 
csendes, kényeztető, a kormány mögött  
lévő műszerek helyett  már LCD-panel 
látható, ami megjeleníti a navigációt, a 
terepjárási tulajdonságokat, az autó dő-
lésszögét és ezer más dolgot. 

A Wranglernél az előbb taglalt ki-
fi nomultságból szinte semmi nincs. Az 

elöl-hátul merev tengellyel szerelt autó 
a közúton korántsem olyan csendes, 
mint a Grand Cherokee, a kormányzás-
ra 100 körüli tempónál komolyabban 
kell fi gyelni. A rugózás kemény, patt o-
gós, a külső tükrök 
és a motorháztetőt 
lefogató csatok re-
mek szélzaj for-
rások. A Grand 
Cherokee kapcso-
lóival ellentétben a 
Wranglernél a fele-
zőt kézzel kell kap-
csolni és nem min-
dig ugrik be elsőre 

a helyére, a diff erenciálzárat is a kar el-
fordításával, álló helyzetben kell bekap-
csolni. Ha kiért az autó a terepről, akkor 
meg kell állni és az előbb elhúzott  karo-
kat vissza kell kapcsolni, mert különben 
a híres Dana gyártmányú tengelyekben 
és a hajtásban komoly kár keletkezik. Itt  
vas a vassal kapcsolatban lévő, valós dif-
ferenciálzárakat találni, nem pedig a ke-
rekek fékezésével működő, elektronikus 
diff erenciáltat, mint a legtöbb SUV-ban. 

A Wrangler ötsebességes automata 
váltójának a működési sebessége, kissé 
darabos kapcsolása még jobban kĳ ött  
úgy, hogy előtt e a vaj puhán, villámgyor-
san, gondolkodási idő mentesen műkö-
dő, nyolcsebességes Grand Cherokee-val 
közlekedtünk. 

Az utastér is más világ, a Jeep utód 
olcsó műanyagos belseje tökéletes ellen-
téte a nappabőrös, 15-20 milliós Grand 
Cherokee-nak. A mai autótechnikát a 
Wranglerben az érintőképernyős köz-

ponti kĳ elző, a menetstabilizáló prog-
ram (ESP), a blokkolásgátlós fék és több 
más elektronikai segédberendezés jelen-
tett e.    

Ha csak a fentieket nézzük, akkor a 
Wrangler a kínálatban maradt őskövü-
let, aminek már rég el kellett  volna tűn-
nie a Jeep palett ájáról. 

A másik oldal

Amennyiben a Wranglert érzelem 
mentesen nézzük, akkor könnyedén az 
előbb leírt véleményre lehet jutni, ami 
teljesen jogos következtetés. Amikor 
viszont az érzelem színre lép, ráadásul 
a Wranglert próbáló személy szeret ve-
zetni és nem csak pozőrködés miatt  vesz 

JEEP WRANGLER UNLIMITED RUBICON

HOSSZ/SZÉL./MAG.: 4751/1877 /1865 MM
MOTOR: 2777 CM3, NÉGYHENGERES TURBÓDÍZEL
TELJESÍTMÉNY: 200 LE/3600 FORDULATON 
NYOMATÉK: 460 NM/1600‐2600 FORDULATON
GYORSULÁS ȍ0‐100 KM/HȎ: 11, 7 MP
VÉGSEBESSÉG: 169 KM/ÓRA
MEGTETT TÁVOLSÁG: KB. 15 KM
ÁR: 13 800 000 ȍALAPÁR: 11 890 000 FTȎ 
TESZTAUTÓ: FIAT GROUP AUTOMOBILES CEE KFT. 
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SUV-t, akkor villámgyorsan átfordul 
minden. 

Az első tényező, hogy a Wrangler 
nagyon jól néz ki, vagyis inkább „dögül”, 
a meredek szögben álló szélvédő, a klasz-
szikus hűtőrács, a sárvédő szélesítések, a 
motorháztető rögzítője remek összképet 
ad. Ezen felül ott  a bónusz, ha nem ke-
mény tetős az autó, akkor elérhető a több 
részben is leszedhető a tető, ezt követően 
már csak az ajtókat kell leszedni. 

Terepezésnél nincs gond, mert a 
Rubicon verzió, a gyárilag terepezésre 
jól felkészített  kivitelt jelenti, ahol erősí-
tett  futóművek, gyárilag fémlemezekkel 
védett  alj és három milliméter híján 26 
centis szabadmagasság található. Így az 
óvatoskodás felejthető, kis túlzással az 

autóval szinte mindenen keresztül lehet 
menni, ha ügyes a vezető. A típusnév 
egyébként a Sziklás hegységben lévő 
Rubicon folyó völgyét takarja, amely 
hajtáslánc és tengely szaggató autóstúra 
útvonal is. Itt  is tesztelik ezt a típust.       

Terepen

A néhány kilométeres terepes próba 
mély pocsolyákkal tarkított , saras, kĳ árt 

keréknyomokkal fűszerezett  sík földuta-
kon történt. Itt  volt keresztbe-hosszába 
csúszkálás, megállás a sártenger köze-
pén, majd elindulás. A Jeep karavánt 
vezetők a Wrangler sofőröket arra biztat-
ták, hogy az út menti árokba nyugodtan 
menjenek bele féloldalt, csak nyomjuk 

a gázt és kormányozzunk. Néhány tíz 
métert megtéve, a téli gumikkal szerelt 
Wrangler gond nélkül kimászott  a térdig 
érő, vizes, saras árokból. A kocsi aljának 
persze semmi baja nem lett . Lelkesen da-
gonyáztunk a legnagyobb pocsolyákban 
és sárban, a többség végig vigyorogva 
vezetett  és senkit sem érdekelt a hangos 
motor, a terepen már remek rugózás és 
a váltó működésének a darabossága. Az 
egésznek remek hangulata volt, élvez-

tük. Ez az élmény sajnos a mai autók 
vezetésénél egyre jobban eltűnik, a sza-
badidő autók nagyságrendekkel steri-
lebbek, kifi nomultabbak a Wranglernél. 
Azon terepjárók száma, amelyek ilyen 
élményt tudnak adni és ennyire jók tere-
pen, sajnos, egy kézen megszámolható. 

AZ UTÓD

A Wrangler évei szó szerint meg vannak számlál-

va, 2017-ben jön az utódja. Ami biztos vele kap-

csolatban, hogy a kedvelt külső nem sokat vál-

tozik, bár jó ideig dilemmáztak a tervezők azon, 

hogy a kisebb fogyasztás érdekében alumínium 

karosszériát kapjon az utód. Ezt elvetették a 

könnyűfém magas ára és a bonyolult javítás és 

gyártás miatt, de az ajtók és több más karosszé-

ria elem azért alumíniumból fognak készülni. Úgy 

néz ki, maradnak a bevált alvázas megoldásnál, a 

merev tengelyeket könnyebb, független futómű-

vek váltják. Ezen felül az autó kiváló terepjáró ké-

pességét megtartja, az extra listáról sok terepes 

kiegészítő választható majd hozzá.  
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Ahogy a Kertvárosba száműzve című 
sorozat, úgy a Comedy Central is ezek-
re a kérdésekre keresi a választ. A vég-
eredmény ugyan nem reprezentatív, 
de att ól még meglepő: a vidékiek jóval 
elutasítóbbak a fővárosiakkal szemben, 
mint fordítva, 20 százalékuk egyene-
sen a „fennhéjázó, idegbeteg, tapló 
piperkőc” választ jelölte meg, amikor 
jellemeznie kellett  honfi társait. A pár-
választásnál azonban senkit sem érde-
kel a származás.

A magyar humorcsatorna a Kert-
városba száműzve című szitkom ötle-
tén felbuzdulva kérdezte meg rajon-
góit, hiszen a sorozat a vidéki-városi 
ellentéthez hasonló kertváros-belváros 
szembenállást feszegeti. A sorozatban 
az édesapa egy álmatag kertvárosba 
költözteti lányát: a férfi  remekül meg-
találja a helyét a helyi elvált, ott hon 
borozgató, tipp-topp anyukák között , 
míg a tini visszasírja a régi életét. Ebből 
kiindulva tudakolta a Comedy Central, 
hogy a magyar nézők miként tekinte-
nek a vidéki/városi társaikra és hogyan 
látják az „ott ani” életet. 

A rögtönzött  kutatás kérdőívét 
majdnem háromszor annyi vidéki töl-
tött e ki, mint budapesti. Ez önmagában 
nem húzza a gémeskút felé a mérleg 
nyelvét, tehát egyértelműen még most 
sem lehet kimondani, hogy ez a vita 
eldőlt. A felmérésből egyértelműen 
kiderül, hogy komoly az ellenszenv a 
magyar metropolisz lakóival szemben. 
Sőt, kiderült az is, hogy a vidékiek 10 
százaléka sem lenne pesti, amikor a 
fővárosiakról kérdezték őket. Ezzel 
szemben a budapestiek jóval tolerán-
sabbak: a megkérdezett ek fele szerint 

a távoli települések lakói is emberek, 
csak máshova néz az ablakuk. Azt a 
választ pedig, mely szerint „kilóg a 
kapa a szájukból és egy hokedlin ülnek 
egész nap” mindössze 3 százalékuk vá-
lasztott a. 

A vidéki válaszadók fele tovább 
erősíti a sztereotípiát, miszerint a fővá-
rosiaknak nagy az arcuk és egyáltalán 
nem kedvesek. Ezzel szemben a meg-
kérdezett  pestieket az égvilágon sem-
mi nem zavarja a vidékiekben, pedig 
választhatt ák volna a „pletykás bun-
kók, akiknek disznóólra nézett  a szobá-
juk” opciót is.  De az ócsárolás mellett  
a féltékenykedés is felüti a fejét a két 
csoport tagjai között . A falvak és vidéki 
városok szülött ei 56 százalékban a kul-
túrát, míg a másik tábor képviselői 53 
százalékban a nyugalmat és a csendet 
irigylik leginkább. 

Az egyértelmű, hogy a plázák 
egyáltalán nem hiányoznak a főváros-
on túlról, a vidékiek egyáltalán nem 
igénylik, hogy a környékükön is bevá-
sárlóközpontok nőjenek ki a földből. A 
pestiek csupán 17 százaléka gondolja 
úgy, hogy a főváros a világ közepe, és 
egyáltalán nem is érdemes máshova 
menni. Ezzel a vidékiek is egyetérte-
nek: 16 százalékuk teljes mértékben 
meg van elégedve a lakhelyével, és a 
világért se tenné be a lábát Magyar-
ország legnagyobb városába. Ami a 
párkeresést illeti, nagy az egyetértés: 
mindkét tábor úgy véli (61-63 száza-
lék), hogy a leendőbeli partner, akár 
hott entott a is lehet, azaz teljesen mind-
egy hová valósi… 

Vidékiek vs. budapestiek: 
így látjuk egymást

SZTEREOTÍPIÁKRÓL VALLOTTAK A COMEDY CENTRAL RAJONGÓI

A magyar humorcsatorna facebookos rajongótáborából több ezren töltött ék ki a Comedy Central kérdő-
ívét, amely arra kereste a választ, hogy vajon hol tart egy generációk óta húzódó vita. Merre jobb lakni? 
Mit gondolnak egymásról a vidékiek és a budapestiek? Mennyire élnek még a régi sztereotípiák?
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A készülő jogszabályról szóló széleskörű 
egyeztetésnek hála valóban időtálló tör-
vény születhet. Ennek meg kell felelnie 
a mai kor kihívásainak, fi gyelembe kell 
vennie a természetben, a vadállomány-
ban az utóbbi évek során bekövetkezett  
változásokat és a mai tájgazdálkodás 
sajátosságait. Ezt Fazekas Sándor emel-
te ki beszédében. A minisztérium az 
Országos Magyar Vadászati Védegylet 
(OMVV), az Országos Magyar Vadász-
kamara (OMVK) és a Nemzeti Agrár-
gazdasági Kamara (NAK) javaslatai 
alapján állított a össze a készülő jogsza-
bály-módosítás korábban bemutatott  
koncepcióját, amelynek célja az egyen-
súly megteremtése a természetvédelem, 
a mezőgazdaság, valamint az erdő- és 
a vadgazdálkodás között , támogatva a 

biológiai sokféleséget és a 
fenntarthatóságot. Így tehát 
a vadat, annak élőhelyét is 
védeni kell, hiszen ezek a 
megújuló erőforrások pótol-
hatatlanok.

Konkrétumokról szólva 
a törvény legfontosabb pontjaiként ne-
vezte meg a miniszter a vadászterületek 
és a vadgazdálkodási tájegységek kĳ elö-
lését, az üzemtervi időszak meghosszab-
bítását, a földtulajdonosi közösségek 
működésének szabályozását oly módon, 
hogy megszűnjön a termelők kiszolgál-
tatott sága. Ezeken kívül kiemelte a nagy-
vadállomány szabályozását, a vadkárral 
kapcsolatos kérdések rendezését, ami 
csak együtt működéssel lehetséges, vala-
mint az apróvadállomány javításának és 

a trófeabírálati rendszer átalakításának 
kérdését is. A miniszter hangsúlyozta: 
a jelenleg hatályos Vadászati törvényből 
meg kell tartani a jól működő passzuso-
kat, ugyanakkor a jövőben a tájegységi 
szemléletnek kell majd érvényesülnie. 
A társadalmi vitával összefüggésben 
elmondta, hogy sok vélemény érkezett  a 
koncepcióval kapcsolatban, ezek többsé-
ge támogatható, illeszkedik az FM által 
kiadott  anyaghoz.

Írta és fotók: OMVK | Földvári Att ila

LEZÁRULT A KONCEPCIÓ ÁLTALÁNOS VITÁJA – A TERVEZET MÁR A PARLAMENT ELŐTT

Nagy érdeklődéssel övezett  fórumon összesített e a Földművelésügyi Minisztérium (FM) azokat az ész-
revételeket és javaslatokat, amelyek a készülő vadászati jogszabály-módosítás sarokpontjait tartalmazó 
anyaghoz érkeztek. A rendezvényen Fazekas Sándor miniszter és Bitay Márton Örs állami földekért fe-
lelős államtitkár mellett  az érintett  ágazatok, szakterületek 
képviselői is felszólaltak.

Jövőre lehet új vadgazdálkodási törvény

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja
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Győrff y Balázs

Győrff y Balázs – aki ugyancsak vadászik – emlékeztetett : az általa elnökölt 
NAK 153 ezer tagja gazdálkodik szántóföldön, 12 ezer tagja pedig erdő-
gazdálkodó, így őket közvetlenül érinti a Vadászati törvény. Örömtelinek 
nevezte, hogy az agrárkamara szakértőit is bevonták a jogszabályról szóló 
egyeztetésekbe, és javaslataik egy része vissza is köszön a koncepcióból. 
Külön kiemelte a jó stratégiai partneri viszonyt, a szoros együtt működést 
az OMVK-val.

A várható változások sarokpontjaival kapcsolatban többek között  el-
mondta, hogy a NAK üdvözli a 20 éves üzemterveket, ám érdemesnek tart-
ják ezeket 5 évenként felülvizsgálni, és szükség esetén korrekciókat eszkö-
zölni. Az agrárkamara fontosnak tartja, hogy egy vadgazdálkodási egység 

ne tartozhasson több tájegységhez. A köztestület elnöke megjegyezte: érdemes lenne külön fi gyelmet fordítani arra, hogy a terü-
letek kĳ elölésekor a magyar állampolgárok érdekei érvényesülhessenek. Azt is javasolta, hogy csak az lehessen haszonbérlő, aki 

Bitay Márton Örs

Bitay Márton Örs megtisztelőnek nevezte a feladatot, hogy vadászember-
ként koordinálhatja a jogszabály előkészítését. Véleménye szerint fontos, 
hogy meghatározzuk a célokat: ennek a törvénynek a középpontjában a 
vadnak kell állnia. A koncepció társadalmi vitájával kapcsolatban hang-
súlyozta: a jogalkotó szerett e volna mindenkinek biztosítani a lehetősé-
get, hogy kifejtse álláspontját. Emlékeztetett : nem csak a jogszabály sa-
rokpontjait, de egy kapcsolódó anyagot, az Országos Vadgazdálkodási 
Adatt ár (OVA) vadgazdálkodási tájegységek kialakítására tett  javaslatát 
is közzétett ék. (A beérkezett  körülbelül 100 észrevétel összegzése lap-
zártánk előtt  befejeződött , az anyagok között  a javító 
jellegű észrevételek dominálnak, kritikus hangot csak 
néhány ütött  meg – a szerk.)

Sok dologban egyértelmű az összhang a vélemé-
nyezők és a szaktárca között . Többek között  abban, hogy egyensúlyt kell teremteni az erdő-, mező- és vadgaz-
dálkodás között , tervezhető, kiszámítható ciklusokra van szükség és erősíteni kell a szakmaiságot. Azt sem 
vitatja senki, hogy szabályozni kell a nagyvadállományt azokban a régiókban, ahol az meghaladja a terület 
eltartó képességét, oly módon, hogy a jelenlegi tendenciák megforduljanak: a mennyiség csökkenjen, a minő-
ség pedig javuljon. Ezzel párhuzamosan megoldást kell találni az apróvadállomány helyzetének javítására is.

Ami a vadkárt illeti, ezt örökké érzékeny témának nevezte az államtitkár, amelyben meg kell teremteni a 
társadalmi egyensúlyt a vadászatra jogosultak, a mező- és erdőgazdálkodók között . Ezért is köszönte meg az 
OMVV-nek, az OMVK-nak és a NAK-nak, hogy előremutató megállapodást tudtak kötni, melynek értelmében 
a vadat a természet részének tekintik, és leszögezték: a kár megelőzésében mindkét félnek egyaránt részt kell 
vennie, valamint osztoznia a felmerülő anyagi terheken.

Bitay Márton Örs a földtulajdonosi közösségek jelenleg átláthatatlan működésére utalva aláhúzta: a szak-
tárca feltétlen szándéka, hogy egyértelműen a gazdálkodók érdekeit helyezze előtérbe, így a vadászatra jo-
gosultaknak az elképzelések szerint előre kell majd fi zetni a haszonbérleti díjat, és ebből minden földtulaj-
donosnak részesülnie kell. A földtulajdonosok közös képviselőjének pedig egy felkészült, elszámoltatható 
embernek kell lennie, aki valóban a gazdák érdekeit tartja szem előtt . Amennyiben a földtulajdonosi közösség 
nem tud ilyen embert választani, akkor támaszkodjanak a NAK bázisára – fejtett e ki az államtitkár.

A készülő szabályozás legnagyobb újításának a tájegységi vadgazdálkodást nevezte a politikus. A kon-
cepciót előkészítő szakmai munkacsoport alapvetésként fogalmazta meg, hogy csak így lehet hatékonyan 
szabályozni a vadgazdálkodást, hiszen a vad nem veszi fi gyelembe a vadgazdálkodási egységek határait. A 
tájegységi fővadász ehhez kapcsolódó tisztsége egy kiemelten fontos funkció, ezek a szakemberek foghatják 
össze, koordinálhatják a hivatásos vadászok munkáját. Hatósági feladatokat ugyanakkor nem szán nekik a 
szaktárca.
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az elmúlt 10 évben rendesen fi zetett , illetve a mínuszos szaldóval működő vadászatra 
jogosultak ne essenek a jól gazdálkodókkal azonos elbírálás alá. A tájegységi fővadászokról úgy fogalmazott : ebben 
a kérdésben még sok a tisztázandó elem, így például az is, hogy „ki fi zeti a révészt”. A vadkárról Győrff y Balázs 
elmondta, hogy tájegységenként, országrészenként más állapotok uralkodnak, a NAK témában szervezett  fórumai 
ugyanakkor segített ek tisztábban látni. Akárhogy is, ahol a vadkár megelőzhető, ott  elébe kell menni, illetve bizonyos 
szintig a gazdálkodónak tűrnie is kell ezt, ám ha kártérítés illeti meg, azt maradéktalanul meg kell kapnia, lehetőleg 
pereskedés nélkül. Érdemes arra törekedni, hogy a hasonló kérdések helyi szinten, megegyezéssel záruljanak. A 
vadkár elleni védekezésben egyébként segítséget nyújthat a jövőben egy a NAK és a gödöllői Szent István Egyetem 
VadVilág Megőrzési Intézete (SZIE VMI) által közösen indított  kutatási program, amelyben az OMVK is közreműkö-
dik. Ami a bekövetkezett  vadkár felmérését illeti, ebben a témában az agrár- és a vadászkamara közösen fogalmazott  
meg javaslatokat, amelyek a szakértőkkel szembeni követelményekről, a módszertanról szólnak. Ezeket a javaslatokat 
egy vadkárprotokollban foglalták össze, amelyet a tervek szerint az új törvény vagy annak végrehajtási rendelete 
rögzít majd, külön vadkárszakértői oktatási rendszert biztosítva. A cél az, hogy a gazdálkodóknak néhány éves átfu-
tási idő után egy szakértői névjegyzék álljon rendelkezésére, amiben képzett , megbízható szakemberek szerepelnek.

Jakab István

Jakab István, a Magyarországi Gazda-
körök és Gazdaszövetkezetek Országos 
Szövetsége (MAGOSZ) elnöke a párbe-
széd jelentőségét hangsúlyozta felszóla-
lásában. A szakmai kérdésekben egyet-
értett  az előtt e szóló Győrff y Balázzsal, 
az elhangzott akat egy gondolatt al egé-
szített e ki: a vadgazdálkodásnak az új 
birtokpolitika alapján kialakuló új bir-
tokviszonyokhoz kellene igazodnia. Az 
élőhelyről szólva felvetett e, hogy több 

megyében egyre nagyobb problémát jelentenek a kerítések, amelyek felhúzása indokolt például 
egy csemetetelepítésnél, de sokfelé több ezer hektárokat kerítenek be, ezzel drasztikusan csök-
kentve az élőhelyet. A jövőben Jakab István felvetése szerint a kerítésépítéseket engedélyhez 
lehetne kötni, illetve tisztázni kellene azt is, mi legyen a jelenlegiek sorsa. A vadkárszakértők 
esetében a MAGOSZ elnöke fontosnak tartja, hogy ezek független szakemberek legyenek, és 
ugyanez vonatkozik a tájegységi fővadászokra is. A földtulajdonosi közösség közös képviselői 
státuszának részletes szabályozását is támogatja, sőt akár bizonyos felkészítés előírását is elkép-
zelhetőnek tartja számukra.

Csányi Sándor

Csányi Sándor, a SZIE-VMI igazgatója a vadgazdálkodási tájegységekről 
tartott  előadást, ezek kialakítására az intézet mellett  működő OVA tett  
javaslatot. Leszögezte: a tájegységek kialakítása félévszázados gondolat 
megvalósulását jelenti. Az elképzelés megtartja a háromszintű terve-
zést (körzett erv, üzemterv, éves terv), a rendszer központi szereplője, a 
tájegységi fővadász pedig a hiányzó láncszem lehet a hazai vadgazdál-
kodás rendszerében. A peremfeltételek szerint az ország 50, a terepen 
beazonosítható és létező határok által szegélyezett  tájegységre osztható. 
Ezek átlagosan 185 ezer hektárosak, és – szintén átlagosan – 30-40 vad-
gazdálkodási egységet foglalnának magukba. Az OVA anyaga a vadgaz-
dálkodási tájegységekről teljes egészében elolvasható itt .
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Jámbor László

Jámbor László, az OMVK elnöke emlékeztetett : hosszú, kemény és ered-
ményes időszak áll mögött ünk, ám a jövőre is maradtak komoly fel-
adatok. Hangsúlyozta, hogy az összes érintett  fél rendkívül pozitívan, 
kompromisszumkészen áll a közös munkához.

Az előkészítés folyamatával kapcsolatban az elnök említett e, hogy 
lehetett  hallani a koncepcióról szóló vita szükségességét kétségbe vonó 
hangokat. Mint kifejtett e, ennek a vitának ugyanaz a jelentősége, mint a 
vadászati érdekképviseletek által 2011-ben a vadászok és vadgazdálko-
dók körében kezdeményezett  széleskörű egyeztetésnek, amelynek ered-
ményeképpen tavaly nyáron az FM megkaphatt a a többségi véleményt 
tükröző javaslatokat az új jogszabályhoz. Ezekből, valamint a NAK által 
összeállított  anyagból született  a koncepció. (Az ehhez érkezett  javasla-

tok értékelése után készült el a jogszabály normaszövege, amelyet ismét társadalmi egyeztetésre bocsátott ak, után került a par-
lament elé - a szerk.)

Vadászkamarai elnökként külön szólt a hivatásos vadászok helyzetéről. A vadászati érdekképviseletek álláspontja szerint a 
legjobb megoldás a helyzetük javítására az állami alkalmazásba vétel lenne, ám ez jelenleg nem lehetséges. Ugyanakkor a kon-
cepció kiemelten kezeli ezt a témát, így most adott  a lehetőség, hogy a vadőrök munkafeltételeit, járandóságait jogszabály rög-
zítse. Amennyiben arra is teremt lehetőséget, hogy az előírások betartása ellenőrizhető legyen, akkor az már jelentős előrelépés 
lesz. Az elnök hozzáfűzte, hogy az OMVK szeretne átvenni egy sor adminisztratív feladatot a vadászati hatóságtól, amelynek 
így lehetősége nyílna a tájegységi fővadászokkal közösen kimenni a területre, ellenőrzéseket folytatni.

Végül a hagyományos magyar vadászati kultúráról, a hagyományos vadászati módok támogatásáról is szólt, amelyet nem-
zeti érdeknek nevezett . Mint mondta, ezeknek sokkal nagyobb teret kellene biztosítani az új törvényben, mint a sokakat meg-
osztó technikai eszközök használatának. Ez utóbbiakról az érdekképviselet véleménye, hogy ahol a vadgazdálkodás érdekében 
szükséges, a vadőrök számára engedélyezhető lehet az éjjellátó és a hőkereső binokuláris távcső, ezen kívül semmi más.
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Luzsi József

Luzsi József, a Magán Erdőtulajdonosok és Gazdálkodók Országos Szö-
vetségének (MEGOSZ) elnöke az általa képviselt szervezet szemszögé-
ből vett e górcső alá a koncepciót. Véleménye szerint a vadgazdálkodás 
tőkeerős ágazat, de csak akkor lehet sikeres, ha a törvény – amellett , 
hogy vadgazdálkodási alapokon nyugszik – fi gyelembe veszi a földtulaj-
donosi akaratot. Előrebocsátott a: ügyelni kell rá, hogy a konszenzuson 
alapuló koncepció alapvetései ne csorbuljanak, annál is inkább, mert az 
országgyűlésben az egyéni képviselői indítványok miatt  is változhat a 
jogszabály. A tárgyalt anyag főbb pontjait illetően többek között  a terü-
letek kialakításáról beszélt: úgy véli, ennek befejeztével pontosítani kell 
a határokat a magántulajdonosokkal történő egyeztetésnek megfelelően. 
Az elképzelések szerint a földtulajdonosi közösségek csak akkor gya-

korolhatnák maguk a vadászati jogot, ha ehhez vadásztársaságot alapítanának. Luzsi József szerint azonban ez a tulajdono-
soktól jogosultságot von el, hiszen a vadászati jog a földtulajdonhoz kötött , a területek jelenlegi kezelői számára biztosítandó 
előhaszonbérleti rendszert pedig nem tartja elfogadhatónak. A tájegységi fővadászok véleménye szerint csakis állami alkal-
mazott ak lehetnének, hiszen az állam vadjára vigyáznának, ráhatásuk lehetne a napi gazdálkodásra és szankcionálási joguk is 
lehetne. Az apróvadállomány helyzetének javítására a MEGOSZ vezetője azt javasolja, hogy az osztrák példát követve hozzunk 
létre különleges rendeltetésű területeket, de emellett  fontos lenne az aktívabb kártevőgyérítés is. Végül felvetett e, hogy a vadgaz-
dálkodásban is érdemes lenne EU-s forrásokat felhasználni.
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Pechtol János

Pechtol János, az OMVV ügyvezető elnöke beszédében leszögezte: a 
fórummal lezárult egy korszak, a vadászati törvény lényegi pontjai 
már aligha változhatnak, a kodifi káció a részletekről szól. A sarok-
pontok értelmében az új jogszabály a vadról szól, aminek védelme 
természetes, hiszen a vadon élő állatvilág az Alaptörvényünkben is 
szerepel, nemzeti értéket képvisel. A vadászok tőmellett i emberek-
ként ennek megfelelően is cselekszenek: komoly összegeket fektetnek 
be a vadgazdálkodásba a saját zsebükből, és ápolják, őrzik a termé-
szeti kincset: a vadat. Ez a tevékenység nem lehet eredményorientált. 
Az anyagi áldozatokra való tekintett el Pechtol János ragaszkodik az 
előhaszonbérlet biztosításához a jelenlegi vadgazdálkodók részére.

A főbb pontokról szólva beszélt a területkĳ elölésről, amelynek véleménye szerint szakmai alapon kell történnie, és a 
megyékben az adott  régiót jól ismerő Területi Vadgazdálkodási Tanácsokra kellene bízni ezt a feladatot. A jelenlegi rendszer 
a legtöbb helyen jól működik, így nem lenne érdemes felborítani: lehetőséget kellene biztosítani az adott  területeken most 
vadgazdálkodást folytató szervezeteknek, hogy javaslatot tegyenek a tanácsoknak, amelyek így kĳ elölnék a területet, a föld-
tulajdonosok pedig ennek hasznosításáról dönthetnének. A haszonbérleti díjakra vonatkozóan – fi gyelembe véve, hogy a 
vadgazdálkodás célja nem a profi tszerzés – az FM-nek és a vadászati érdekképviseleteknek célszerű lenne ajánlást tenniük. 
A 30 hektárnál kisebb tulajdonnal rendelkező és a meg nem jelent földtulajdonosok helyett  Pechtol János javaslata szerint 
(amelyet az OMVV küldött közgyűlésén a többség támogatott ) senki ne szavazzon. Aki nem megy el és nem küldi el meg-

hatalmazott ját, annak szavazatát arányosan 
fel kellene osztani a jelenlévők között  a föld-
tulajdonosi gyűlésen. A tájegységi fővadász 
intézménye egyelőre túl sok kérdést vet fel az 
ügyvezető elnök szerint, és nem oldana meg 
egy réges-rég fennálló problémát: jelenleg a 
klasszikus hatósági feladatokat a vadászati 
ágazatban nem látja el semmilyen szervezet. 
Felvetése szerint inkább a hatóságot, az ellen-
őrzést kellene megerősíteni. Végül, de nem 
utolsó sorban a vad az állam tulajdona, így az 
államtól elvárható, hogy legyen gondos gaz-
dája: célszerű lenne állami támogatást bizto-
sítani a vadgazdálkodási ágazatnak is – véli 
Pechtol János.

Az előadásokat hozzászólások és az 
azokra adott  válaszok követt ék. Egyebek 
mellett  elhangzott  Győrff y Balázs felvetése, 
amely szerint a földtulajdonosi gyűléseken 
meghatalmazással csak a földtulajdonosok 
közvetlen hozzátartozói vagy a haszonbérlők 
szavazhassanak. Bitay Márton Örs elmondta: 
a különleges rendeltetésű területek esetében 
felül kell majd vizsgálni, hogy indokolt-e ez 
a státusz. Azt is felvetett e, hogy az EU által 
a földalapú támogatások kifi zetésének fel-
tételéül szabott  zöldítést fel kell használni 
az élőhely-fejlesztésre is, amivel az apróvad 
járna jól, ugyanakkor ez magában nem elég. 
Szemléletváltásra is szükség lenne, így a va-
dászterületek apróvadas jellegét védeni kelle-
ne: például az Alföldön nem kellene elszapo-
rodni hagyni a vaddisznóállományt.






